
جدول نرخ سکه و ارز

صفحه 4اقتصادی
 یک شنبه           ۱۹ اسفند ۱۳۹۷

۳رجب ۱44۰ - شماره ۲۲۱44

قیمت )به تومان(نوع سکه
4/535/000سکه تمام طرح جدید
4/485/000سکه تمام طرح قدیم

2/575/000نیم سکه
1/654/000ربع سکه

870/000گرمی
416/710هر گرم طلای 18 عیار

نوع ارز
13/140دلار
15/140یورو
17/108پوند

2/418لیر ترکیه
3/578درهم امارات

قیمت بازار)تومان(قیمت کارخانه)تومان(نوع خودروردیف
36/100/00050/500/000پراید 1111
33/725/00045/500/000پراید 2131
39/800/00042/500/000پراید 3151
127/000/000163/000/000چانگان4
41/600/00053/000/000تیبا صندوق دار5
52/800/00057/000/000ساینا دنده ای6
42/829/00073/000/000پژو 7405
8SLX 45/638/00080/500/000پژو
45/170/00074/000/000پژو 405 دوگانه سوز9
53/000/00089/700/000پژو پارس10

11 TU5 پژو پارس
106/000/000-کلاس 13

47/174/00078/100/000پژو 206 تیپ 122
54/526/00091/000/000پژو 206 تیپ 135

قیمت پژو 14206
V8 55/593/00094/000/000 صندوقدار

سمند ال ایکس 15
(LX)43/597/00079/000/000

16EF 744/640/00083/000/000سمند

سمند دوگانه سوز 17
47/603/00087/500/000کلاس 16

66/000/000111/000/000دنا18
79/900/00096/000/000تندر پلاس دنده  19
70/000/000109/000/000پژو 207 دنده ای20
273/000/000329/000/000مزدا 213
22H3076/500/000114/500/000
103/100/000134/800/000استپ وی23
20785/000/000130/500/000 اتوماتیک24
114/994/000275/000/000پژو 252008
51/360/00078/700/000رانا26

قیمت خودروهای داخلی  ۱۳۹۷/۱۲/۱۸

رئیــس کل بانک مرکزی بــا تاکید بر اینکه 
تخصیص ارز 4200 تومانی برای واســطه ها رانت 
ایجاد کرد، اعــام کرد اختصــاص این ارز به 
کالاهای اساسی در نهایت موجب افزایش سطح 

قیمت ها شد. 
عبدالناصر همتی با اعلام اینکه تشــدید تحریم ها 
بیشترین تأثیر منفی را بر اقشار کم درآمد و آسیب پذیر 
جامعه دارد، در صفحه اینستاگرام خود نوشت: طبیعی 
اســت که مهم ترین بحث های دولت و بانک مرکزی بر 
نحوه تأمین کالاهای اساسی و داروهای مورد نیاز مردم 

متمرکز شود. 
وی افزود: موانع و اشکالات سیستم توزیع موجب 
شده که علیرغم تأثیر اولیه ارز 4200 تومانیِ کالاهای 
اساسی در کنترل تأثیر شوک طرف عرضه، معایب آن 
به تدریج آشــکار گشــته و با افزایش قیمت آن ها در 
بازار، ضمن ایجاد رانت، موجب افزایش سطح عمومی 
قیمت ها شده است. رئیس کل بانک مرکزی ادامه داد: 
در واقع اختصاص ارز ترجیحی به کالاهای اساســی به 
علت طبیعت بازار در اقتصاد و ضعف سیســتم توزیع و 
نظارت، نتوانســته در میان مدت از افزایش قیمت آنها 
جلوگیری کند و لذا به تدریج در بیشتر موارد یارانه از 
مصرف کننده فاصله گرفته و نصیب واسطه ها شده است.

اعتراف رئیس کل بانک مرکزی:

ارز 4۲00 تومانی 
با ایجاد رانت قیمت ها را بالا برد

همتی اضافه کرد: بانک مرکزی، با جدیت دنبال آسیب 
شناسی این موضوع بوده و با ارائه گزارشات لازم، پیگیر 
موضوع اســت. دولت نیز مسئله را در دستور کار خود 
دارد و طبعاً تصمیم مناســب را در این خصوص اتخاذ 
خواهد کرد.گفتنی است، در اوایل بهمن ماه هم وی طی 
سخنانی گفته بود: اینکه در کنار توزیع ارز 4200 تومانی 
به دلیل عدم نظارت، کالا به نرخ مناسب به دست مردم 

نرسید یک معضل بزرگ است. 
مصوبات دولت موجب افزایش نرخ ارز می شود

کامران ندری، کارشــناس اقتصادی در گفت وگو 
با خبرگــزاری مهر، چهار دلیل اصلــی افزایش تقاضا 
برای ارز خارجی در ماه های پایانی هر سال را سفرهای 
خارجی، ســال نو چینی، انتظــارات تورمی و تقاضای 
سوداگرانه دانســت و گفت: با این وجود، هیئت دولت 

بدون در نظر گرفتن شرایط بازار در این زمان، با مصوبات 
خود، تقاضای ارز را تشدید کرده است.

وی با انتقاد از معافیت های وارداتی آمده در مصوبات 
ارزی جدید دولت برای مرزنشینان، ملوانان و بازارچه های 
مــرزی و همچنین مصوبه واردات بــدون انتقال ارز از 
مناطق آزاد گفت: در شــرایطی که کشور با محدودیت 
منابع ارزی مواجه است، با این نوع از معافیت ها کنترل 
واردات از دست دولت خارج شده و موجب افزایش تقاضا 
در بــازار آزاد خواهد شــد و به تبع آن نرخ ارز افزایش 
پیدا می کند.این کارشناس اقتصادی، سال نو چینی را 
به عنوان مهم ترین عامل افزایش تقاضای ارز در پایان 
سال دانســت و توضیح داد: به طور کلی، در پایان هر 
سال چینی، بازرگانان ایرانی می بایست با طرف چینی 
خود تســویه کنند، همین موضوع نیز موجب افزایش 
تقاضا برای دریافت ارز می شود.ندری با اشاره به انتقاد 
رئیس بانــک مرکزی به مصوبات ارزی دولت بیان کرد: 
مقاومت بانک مرکزی در برابر این نوع از معافیت ها به 
این دلیل است که ارز مورد نیاز برای این نوع از واردات 
در بازار آزاد تأمین می شــود و عمدتاً منابع ارزی صرف 
واردات کالاهای کم اولویت می شــود و در نهایت آنکه 
شــاید بتوان گفت بخشی از افزایش تقاضا و بالا رفتن 

نرخ ارز در اسفندماه از مصوبات دولت ناشی می شود.

گزارشی  در  مجلس  پژوهش های  مرکز 
تأکید کرد: با ســرعت ۱0 درصدی افزایش 
مصرف بنزیــن، حتی با اتمام فاز ســوم 
پالایشگاه ستاره خلیج فارس، تولید داخل 
بود و ســرعت  نخواهد  جوابگوی مصرف 
افزایش مصرف قطعاً بیشتر از سرعت احداث 

پالایشگاهها خواهد بود.
مرکز پژوهش های مجلس شــورای اسلامی 
با انتشار گزارشی با عنوان »راهکارهای مدیریت 
مصرف و قاچاق سوخت«، ضمن تاکید بر ضرورت 
مدیریت مصرف و قاچاق سوخت و تبعات سنگین 
بی توجهی به آن بخصوص در شرایط تحریم، هفت 

راهکار در این زمینه ارائه داد.
در گزارش این مرکز مطالعاتی آمده اســت: 
طبق اطلاعات منتشــر شده توسط شرکت ملی 
پالایش و پخش ایــران، مصرف میانگین بنزین 
در شــش ماه اول سال 13۹7 حدود 88 میلیون 
لیتر در روز اســت. هر چند با اتمام فاز یک و دو 

پالایشــگاه ســتاره خلیج فارس، میانگین تولید 
شش ماهه 13۹7 در حدود 88 میلیون لیتر در 
روز است، با سرعت 10 درصدی افزایش مصرف 
بنزین، حتی با اتمام فاز ســوم پالایشگاه ستاره 
خلیج فــارس، تولید داخــل جوابگوی مصرف 
نخواهد بود و سرعت افزایش مصرف قطعاً بیشتر 
از سرعت احداث پالایشگاه ها خواهد بود. به طوری 
که، به راحتی پیش بینی می شود در دو سال آینده 
مصــرف بنزین بیش از 120 میلیون لیتر در روز 
و ظرفیــت تولید داخل حدود 105 میلیون لیتر 

در روز خواهد بود.
علاوه بــر این، طبق اطلاعــات راهنمایی و 
رانندگی در ســال 13۹6 حــدود 17/4 میلیون 
خودرو بنزینی و حدود 2/۹ میلیون خودرو گازسوز 
در کشور وجود دارد، در حالی که در سال 13۹0 
خودروهــای بنزینی 10/7 میلیون و خودروهای 
گازســوز 2/4 میلیون بودند. بی توجهی به رشد 
خودروهای گازســوز و ارتقــای فنی آنها یکی از 

دلایل مؤثر در افزایش مصرف بنزین بوده است.
در بخــش دیگــری از این گــزارش بازوی 
کارشناسی مجلس، روند افزایش مصرف بنزین و 
نفت گاز بررسی و اعلام شده است: »اگر نگاهی به 
رشد خودرو سبک در کشور داشته باشیم بعید به 
نظر می رسد نرخ رشد بنزین در سال 13۹7 با نرخ 
رشد خودروها هماهنگ باشد و احتمالاً افزایش 
نرخ رشــد دلایل دیگــری دارد. این وضعیت در 

مصرف نفت گاز نیز دیده می شود.
 مصرف نفت گاز در بخش حمل ونقل از 47/7 
میلیــون لیتر در روز در ســال 13۹5 به 50/2 
میلیون لیتر در ســال 13۹6 رسیده که رشدی 
بیش از 5 درصد داشته است. این در حالی است 
که نرخ رشــد خودرو سنگین در کشور در سال 

13۹6 کمتر از دو درصد بوده است«.
به علاوه، در شرایط کنونی هر فردی که تحرک 
و جابه جایی بیشتری داشته باشد، چه با استفاده 
از وســایل نقلیه عمومی چه با استفاده از وسایل 

شخصی، از بنزین ارزان بیشتری استفاده می کند 
و برعکس آنان که نیاز به ســفر درون شهری یا 
برون شهری کمتری دارند از یارانه پنهان کمتری 

استفاده می کنند.
در ادامــه این گزارش، مرکــز پژوهش های 
مجلس هفــت راهــکار برای کاهــش مصرف 
بنزین و مهار قاچاق نفت گاز ارائه داده اســت که 
عبارتند از: »1- اســتفاده از ظرفیت جایگاه های
CNG، گســترش خودروهای دوگانه ســوز و 
موتورسیکلت های برقی، 2- احیای کارت سوخت 
بدون سهمیه بندی، 3- احیای کارت سوخت به 
همراه سهمیه بندی، 4- اصلاح کیفیت خودروهای 
تولید داخل و جایگزینی خودروهای فرســوده، 
5- تخصیص سوخت بر اساس پیمایش به ناوگان 
حمل ونقل دیزلی درون و برون شهری، 6- حذف 
مطلوبیت قاچاق با فروش سوخت به قیمت فوب 
به مصرف کنندگان عمده، 7-توسعه حمل ونقل 

مسافر با قطار شهری در تهران و 8 کلانشهر«.

مرکز پژوهش های مجلس:

سرعتافزایشمصرفبنزینبیشترازسرعتاحداثپالایشگاههاست

رئیس ســازمان جنگل ها با بیان اینکه در مورد ویاســازی 
مجوزهای مختلف صادر می شود، گفت: من ابزار لازم برای مقابله 

با تخلفات را ندارم. 
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی وزارت جهاد کشاورزی، خلیل آقایی در 
برنامه گفت وگوی ویژه خبری شبکه دوم سیما اظهار داشت: جنگل های 
هیرکانی میراث گرانبهای جهانی است که متعلق به ما ایرانیان است. در 
زاگرس بیشترین سطح جنگل را داریم و این جنگل ها منبع تولید آب است.

وی درباره کاهش یافتن ســرعت تخریب در جنگل های کشور بیان 
کرد: به عنوان متولی رســمی ارائه آمار جنگل های کشور، اعلام می کنم 
که سطح جنگل ها، بیشه زارها و عرصه های جنگلی کشور 16/۹ میلیون 
هکتار اســت. همه به نقشه های گوگل دسترسی دارند و می توانند رصد 

کنند که چه میزان جنگل کاشته شده است. 
به گفته رئیس  سازمان جنگل ها، در سال جاری به یمن عنایت ویژه 
رهبری و تخصیص اعتبار از صندوق توســعه ملی، 25 تا 30 هزار هکتار 
جنگل در دســت کاشت داریم. در ایلام و فارس در سال جاری بیش از 

پنج هزار هکتار جنگل می کاریم.
آقایی ادامه داد: امسال برای 32 میلیون هکتار اراضی جنگلی و مرتعی 
نقشه کاداستر تهیه می کنیم. با توجه به حجم جنگل کاری ها میزان جنگل 

ما امسال نسبت به سال قبل قطعا افزایش داشته است.
به گفته وی، ســطح عرصه های آسیب دیده از آتش سوزی در سال 
جاری نســبت به سال قبل بین 10 تا 15 درصد کاهش داشته و تغییر 
کاربری جنگل به مفهوم تخریب جنگل هم کاهش یافته اســت. برخی 
پرونده های مربوط به تخریب در دادگستری هم در دست پیگیری است 

که هنوز به حکم نهایی نرسیده است.
رئیس سازمان جنگل ها با  اشــاره به اینکه هرگونه تغییر کاربری در 
جنگل و پارک های جنگلی ممنوع اســت، بر نبــود امکانات کافی برای 
برخــورد با تخلفات تاکید کرد.آقایی اضافه کرد: من ابزار و امکانات لازم 
برای مقابله با تخلفات را ندارم از همه امکانات استفاده کرده ایم اما دزد 
راه و روزنه دزدی را پیدا می کند. عرصه دو میلیون هکتاری در جنگل های 
شمال ما هر روزنه اش مستعد تخلف است. در مورد ویلاسازی هم همین 
اتفاق می افتد. وی بیان کرد: مجوزهای مختلف صادر می شــود، گاهی 
نیروی من چشمش را به روی تخلف می بندد و ممکن است خطا کند و 
در مقابل خواســته ای، از تخلف چشم پوشی کند. مرحله بعدی دستگاه 

دیگری است که چشمش را می بندد و بعضا مجوز می دهد.

رئیس اتاق اصناف تهران گفت: برگزاری نمایشگاه های مشابه 
نمایشگاه های بهاره خاف مصوبه شورای تامین استانداری تهران 

و فاقد مجوز هستند و پلمب می شوند.
قاســم نوده فراهانی در گفت وگو با خبرگزاری تســنیم، با  اشــاره 
بــه غیرقانونی بودن برگزاری نمایشــگاه های عرضه کالا در تهران بجز 
ســه نمایشــگاه دارای مجوز، اظهار کرد: برگزاری نمایشگاه های مشابه 
نمایشگاه های بهاره برخلاف مصوبه شورای تامین استانداری تهران است 
و با همکاری دستگاه های مسئول، نمایشگاه های دیگری که فاقد مجوز 
هستند، پلمب می شوند.وی با بیان اینکه نمایشگاه اخیر شهرداری تهران 
با عنوان نمایشگاه زنان و تولید ملی نیز از جمله این موارد است افزود: 
همکاران ما در حال بررســی این نمایشگاه هستند تا مشخص شود این 

نمایشگاه، برای زنان سرپرست خانوار است یا تجار و اصناف.
رئیس اتاق اصناف تهران با تاکید بر اینکه این نمایشگاه و نمایشگاه های 
اینچنینی مجوز برگزاری ندارند، گفت: متاسفانه این نمایشگاه ها برخلاف 
قانون برپا شده و نه روند قیمت گذاری کالاها در آنها مشخص است و نه 
کیفیت کالاهای عرضه شده در آن.فراهانی با گلایه از برپایی این نمایشگاه 
خاطرنشان کرد: ما در جلسه چند هفته گذشته ای که با شهردار تهران 
داشتیم هم از آقای حناچی درخواست کردیم که شهرداری از دادن مجوز 
برای برپایی نمایشگاه های اینچنینی خودداری کند و شهردار تهران هم 
این موضوع را قبول کرد.گفتنی است، رئیس  اتاق اصناف تهران پیش از 
این از برگزاری نمایشگاه های بهاره در تهران در سه نقطه بوستان ولایت، 
خاوران و مصلی خبر داده بود. همچنین روز گذشته نیز عیسی فرهادی؛ 
فرماندار تهران در واکنش به برگزاری نمایشــگاه های بهاره به جز ســه 
نمایشگاه مذکور، با اعلام ممنوعیت برگزاری نمایشگاه های بهاره توسط 
دستگاه ها و نهادها اعلام کرده بود: در حال حاضر سه نمایشگاه در شهر 
تهران با عنوان نمایشگاه بهاره کار خود را آغاز کرده اند که در صورت نیاز 
و استقبال مردم می توان تعداد آنها را در تهران تا پنج نمایشگاه افزایش 
داد، اما سایر دستگاه ها و نهادها حق برگزاری نمایشگاه بهاره را ندارند.

برگزاری این نمایشگاه های بدون مجوز در حالی است که از یک سو، 
نظارتی بر کیفیت و قیمت کالاهای عرضه شده در این نمایشگاه ها وجود 
ندارد و از ســوی دیگر، اخذ وجوه از شرکت کنندگان در این نمایشگاه 
از ســوی دستگاه ها و نهادهای غیرمســئول در برگزاری نمایشگاه های 

اینچنینی، باعث مشکلاتی خواهد شد.

رئیس  سازمان جنگل ها:

ابزار لازم برای مقابله
 با جنگل خواری را نداریم!

رئیس  اتاق اصناف تهران:

نمایشگاه های بهاره فاقد مجوز 
پلمب می شوند

عضو هیئت مدیره انجمن انبوه ســازان مسکن تهران درباره 
افزایش سقف تسهیات ساخت مسکن به ۱00 میلیون تومان گفت: 
این مصوبه قطعا نمی تواند موجب بالا رفتن قدرت خرید مردم شود.

ســعید آسویار در گفت وگو با خبرگزاری فارس درباره مصوبه شورای 
پول و اعتبار مبنی بر افزایش ســقف تســهیلات ساخت مسکن به 100 
میلیون تومان و انتقال آن به نام خریدار اظهارداشــت: این مصوبه شاید 
بتواند موجب رونق ساخت و ساز شود، اما قطعا نمی تواند موجب بالا رفتن 

قدرت خرید مردم شود.
وی افزود: وقتی تسهیلات به نام خریدار منتقل شود، خریدار نمی تواند 
از تسهیلات  دوم استفاده کند. این مصوبه زمانی می تواند مفید باشد که 
تسهیلات تکمیلی برای آن نیز دیده شود  به عبارتی علاوه بر 100 میلیون 
تومان تسهیلات منتقل شده از سازنده به نام خریدار، دولت راهکاری برای 
دریافت یک تسهیلات دیگر به خریدار ایجاد کند تا در کنار تسهیلات اول 
یک تسهیلات تکمیلی خرید نیز بتواند قدرت خرید متقاضیان را افزایش 
دهد. عضو هیئت مدیره انجمن انبوه سازان مسکن تهران با  اشاره به اینکه 
رشد بیش از حد قیمت مسکن باعث شده تا تسهیلات 100 میلیون تومانی 
مصوب شــورای پول و اعتبار نتواند قــدرت خرید متقاضیان را بالا ببرد، 
اظهار داشــت: به هر حال وقتی سازنده ها تسهیلات 100 میلیون تومانی 
را استفاده می کنند و آن را به نام خریدار منتقل می کنند، سند آن واحد 
مسکونی در رهن بانک قرار می گیرد و دیگر دریافت تسهیلات جدید ممکن 
نمی شود، پس دولت باید راهکاری بیندیشد که چون قیمت ها بیش از حد 
افزایش یافته، علاوه بر اینکه تسهیلات 100 میلیون موجب تشویق سازنده 
می شود، خریدار و متقاضی خرید نیز بتواند در کنار سایر تسهیلات جرأت 

خرید مسکن را پیدا کند. 
آســویار ادامه داد: به نظر می رسد که این مصوبه یک نمایش است و 
ممکن است با ادامه کاهش قدرت خرید متقاضیان مسکن حتی 10 میلیون 
نفر هم در صف خرید مسکن باشند که توانایی خرید ندارند. با این تورم 
به وجود آمده در کشــور موتور ساخت و ساز به حرکت درآمد، اما پایین 
بودن قدرت خرید متقاضیان به هیچ وجه برای انبوه سازان و سازنده های 

مسکن نمی تواند مفید و مناسب باشد. 
وی افزود: وقتــی که قیمت ها افزایش می یابد، ســرمایه ها وارد این 
بخش می شــود و بازار مسکن آشــفته می شود، بنابراین بالا رفتن قیمت 
مسکن به نفع سازنده ها و مردم نیست؛ یعنی سازنده های حرفه ای ترجیح 
می دهند قیمت مســکن پایین باشــد و در حالت تثبیت شده به فعالیت 

خود ادامه دهند. 
عضو هیئت مدیره انجمن انبوه سازان مسکن تهران درباره افزایش قیمت 
مصالح ساختمانی و میلگرد گفت: قیمت میلگرد نسبت به یک سال قبل 
3 برابر شده است که تأثیر به سزایی در قیمت تمام شده مسکن خواهد 
گذاشت.آسویار در پاسخ به این سؤال که آیا قیمت مسکن در سال آینده 
افزایش می یابد، تصریح کرد: قیمت مسکن بالا نخواهد رفت، چرا که قدرت 

خرید متقاضیان پایین است. 

معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزیر کار گفت: با توجه به 
آنکه هدف گذاری سال 97 حدود یک میلیون شغل بوده، بدیهی 

است که با ایجاد 609 هزار شغل عماً تا این هدف فاصله داریم.
به گزارش خبرگزاری تســنیم، عیســی منصوری درباره برنامه های 
اشــتغالی دولت اظهارداشــت: در بخش اشــتغال آنچه که هدف گذاری 
کردیم، بیش از یک میلیون شغل است. ولی برنامه هایی که اکنون وزارت 
کار دنبال می کند، بخشی از آن را می توانیم پوشش دهیم به شرط آنکه 
هماهنگی بین دستگاهی وجود داشته باشد و منابع پیش بینی و مصوب 

شده متفاوت از سال های قبل در اختیار ما قرار بگیرد.
 وی درباره نرخ بیکاری در کشور گفت: نرخ بیکاری متأثر از مشارکت 
اســت.  وقتی نرخ مشــارکت بالا و پایین شود عدد نرخ بیکاری را تحت 
تأثیر قرار می دهد. لذا پیشــنهاد می کنم به تنهایی نرخ بیکاری را ملاک 
قرار ندهیم. با این حال میزان بیکاران ما اندکی اضافه شــده و بر اساس 

داده های مرکز آمار 30 هزار نفر بیشتر شده است.
معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزیر کار افزود: بر اساس داده های 
مرکز آمار در یکساله منتهی به پاییز ۹7، بالغ بر 60۹ هزار نفر شغل ایجاد 
شده، ولی بخش قابل توجهی از این رقم اشتغال در کسب و کارهای خرد 
و در حد قابل توجهی اشتغال های غیررسمی است.منصوری ادامه داد: در 
همین یکساله ای که در مورد آن صحبت می کنیم به میزان قابل توجهی 
در صنعت کارخانه ای ریزش نیروی کار داشــتیم ولی همزمان در بخش 
خدمات با افزایش نیروی کار مواجه بودیم. وی با بیان اینکه در حال حاضر 
نیاز بسیاری به اشتغال جدید داریم، گفت: سالانه به طور متوسط باید 850 
هزار شغل ایجاد می کردیم. با توجه به آنکه هدف گذاری سال ۹7 حدود 
یک میلیون شغل بوده است، بدیهی است که با 60۹ هزار شغل عملًا تا 
این هدف فاصله داریم.معاون وزیر کار گفت: اینکه در شــرایط رکود و با 
رشــد کم اقتصادی این میزان شغل ایجاد شده، قابل توجه است. کشور 
ایتالیا زمانی که نرخ رشــد اقتصادی پایین را تجربه می کرد نرخ بیکاری 
جوانانش42  درصد بود، ولی در مورد ما این عدد اکنون 27 درصد است 
که نشــان می دهد ظرفیت اقتصاد کشــور چه در بخش رسمی و چه در 
بخش غیررسمی به گونه ای است که می تواند تا حدی این مسئله را هضم 
کند.گفتنی است، از ابتدای امسال یکی از وعده های دولت که بارها از زبان 
نوبخت؛ معاون رئیس جمهور و رئیس ســازمان برنامه و بودجه به عنوان 
برنامه مهم دولت اعلام شد، ایجاد یک میلیون و 33 هزار شغل در سال 
۹7 بود.مشاغلی که به گفته نوبخت با اجرای برنامه های سیاست های فعال 
بازار کار، طرح های اشــتغالزایی خرد، اشتغال حمایتی، طرح های بخش 
کشاورزی، صنایع کوچک و خوشه های صنعتی اشتغال زا، تکمیل طرح های 
نیمه تمام صنعتی، حمل و نقل درون شهری، حمل و نقل برون شهری، 
مسکن و حوزه گردشگری پیش بینی شده بود. اما مطابق آمار در یکساله 
منتهی به پاییز ۹7 حدود 60۹ هزار نفرشغل ایجاد شده است و برخلاف 

برنامه ریزی، اکنون شاهد افزایش 30 هزار نفری تعداد بیکاران هستیم.

معاون وزیر کار:

دولت از هدف اشتغالزایی خود 
عقب مانده است

عضو هیئت مدیره انجمن انبوه سازان: 

گرانی شدید مسکن وام ۱00 میلیونی را 
بی خاصیت کرده است

یک کارشناس بورس با  اشاره به سخنان 
رئیس جمهــور مبنی بر واگــذاری رایگان 
شرکت بزرگ شستا )متعلق به سازمان تامین 
اجتماعی( گفت: چیزی به نام واگذاری مجانی 

در دنیا وجود ندارد. 
هفته گذشــته رئیس جمهور طی ســخنانی 
بحث برانگیز درباره واگذاری مجانی شرکت شستا 
اعلام کرد: »باید صرفاً به شرکت های شستا نظارت 
کرد و آنها را واگذار کرد. حتی اگر بخش خصوصی 
می تواند به درستی شرکت ها را به سود دهی برساند 

باید به آنها مجانی واگذار کنیم.«
در ایــن زمینه، علیرضا عســکری مارانی در 
گفت وگو با خبرگزاری فارس اظهار داشت: وقتی 
کشور آلمان شرقی قصد فروش دارایی های خود را 
از طریق آلمان غربی داشت، به دلیل آن که اقتصاد 
آلمان غربی به طور کامل در دست بخش خصوصی 
بود، از طریق »تروی هَند« که چیزی شبیه سازمان 
خصوصی سازی کنونی اســت، در دستورکار قرار 

گرفت، اما به هیچ وجه این گونه نبود که دارایی ها 
به طور رایگان واگذار شود.

وی افزود                                                                                                                                                                                                                   : مقایســه واگذاری هــا در ایران با 
مدل هایی همچون تروی هَند آلمان، به هیچ وجه 
صحیح نیســت و ادعای این کــه برخی دارایی ها 
از ســوی این مجموعه به طــور مجانی به بخش 

خصوصی واگذار شده، اساسا حقیقت ندارد.
عسکری مارانی اضافه کرد:                                                                                                                                                    وقتی عدم اخراج 
نیروهــای قدیمی و متخصص و همچنین اهداف 
تولیدی و سرمایه گذاری در قیمت شرکت ها مستتر 
شــد، به طور نمادین عنوان شد که به یک مارک 
واگذار می شود، و الا این که چیزی از جیب دولت 
به طور مجانی به  اشخاصی واگذار شود، وجود ندارد.

وی با بیان این که معلوم نیست، پدیده واگذاری 
مجانی دارایی های شســتا از کجا و بر چه مبنایی 
میان مدیران ارشد دولتی زبان به زبان می چرخد، 
گفت: اساسا چیزی به نام بخش خصوصی در ایران 
وجود ندارد و تمام واگذاری های انجام شده از دهه 

1370 شمسی تاکنون تحت عنوان بخش خصوصی 
چیزی نبوده، جز واگذاری به یک فرد که براساس 
رانت عظیمی که به ویژه تخصیص داده شده است. 
مدیرعامل اسبق سرمایه گذاری ایران با انتقاد از 
خصوصی سازی و اقدام های صورت گرفته، در دولت 
کنونی گفت: در شرایط تحریم اقتصادی فرمانده 
هیچ گاه اسب خود را عوض نمی کند، بلکه با تکیه 
بر دارایی های خــود و انتصاب مدیران جهادی و 
درجه یک تلاش می کند تا بستر موجود همچنان 

حفظ شود.
منطق واگذاری رایگان شرکت های شستا 

معلوم نیست
همچنین مهدی تقوی، استاد دانشگاه علامه 
طباطبایی با  اشاره به ناکارآمدی دولت نسبت به 
بخش خصوصی گفــت: منطق دولت از واگذاری 
شستا و فروش شرکت ها حتی به شکل رایگان در 

شرایط کنونی کشور مشخص نیست!
وی افزود: تأمیــن اجتماعی و دارایی های آن 

متعلق به مردمی اســت که بخشــی از ســرمایه 
عمر و زندگی خود را برای تأمین معیشت دوران 
بازنشســتگی در سنوات گذشته ســپرده اند. اگر 
مقصود دولت از واگذاری ها و ادغام شرکت ها و یا 
حتی بانک ها، بازگشت دوباره مدیران دولتی و یا 
انتصاب  اشــخاص مدنظر خود در هیئت مدیره ها 
است، چنین واگذاری فایده ای ندارد.این کارشناس 
اقتصادی، استناد به واگذاری بنگاه های اقتصادی 
حتی به رایگان را تفکری غیرعلمی عنوان کرد و 
افزود: نمی توان اقتصاد و شرایط کسب کار دنیا از 
جمله در آلمان یا آمریکا را با ایران مقایسه کرد و 
بدون تحقیقات علمی از الگوهای خصوصی سازی 

غربی تبعیت کرد.
تقــوی ادامــه داد: بایــد دید آیــا در دولت 
اقتصاددان هایی همچــون نهاوندیان چه تعریف 
علمی و منطقی از واگذاری شســتا دارند و اینکه 
برنامــه مدون بــرای این اقدام در قبــل و بعد از 

واگذاری ها چیست.

یک کارشناس بورس در واکنش به ادعای رئیس جمهور: 

واگذاریرایگانداراییدولتدردنیاوجودندارد

به گفته یک کارشناس انرژی، بخش های 
اصلی و استراتژیک اقتصاد کشور یعنی نفت 
و گاز و کشاورزی با کاهش ۱۵ درصدی ارزش 
اجرای  اصلی  متضررین  در صدر  تولیدات 

موافقت نامه پاریس قرار خواهند گرفت.
ابراهیم شــاه حســینی، کارشــناس حوزه 
انــرژی در گفت وگو با خبرگزاری مهر با اشــاره 
به اینکه کارشناســان اقتصادی معتقد هستند 
که موافقت نامه پاریس، برخلاف ظاهر امر، یک 
موافقت نامه اقتصادی اســت، گفــت: علت این 
دیدگاه این اســت که ایــن موافقت نامه، تمرکز 
زیادی بر کاهش تولید و مصرف منابع انرژی های 
فســیلی مانند نفت و گاز دارد که برای اقتصاد 
کشــورهای درحال توســعه مانند ایران حیاتی 
به شــمار می روند. در همین راستا نیز سازمان 
محیط زیست به عنوان متولی بررسی موافقت نامه 
تغییر اقلیم پاریس در گزارش سوم تغییر اقلیم 
خود تحت عنوان آسیب های اقتصادی، کاهش 
7/2 درصدی حجم کل اقتصاد کشور را پیش بینی 

کرده است.
وی افزود: ایــن ســازمان پیش بینی کرده 
اســت که در صورت کاهش 12 درصدی انتشار 
گازهای گلخانه ای، صنعــت نفت با کاهش 15 
درصــدی ارزش تولید و بخش کشــاورزی نیز 
 بــا همین میــزان کاهش ارزش تولیــد روبه رو 

خواهند شد.
این کارشــناس انرژی اظهار کرد: همان طور 
که جدول بالا نشــان می دهد، بخش های اصلی 
و اســتراتژیک اقتصاد کشــور یعنی نفت و گاز 
و کشــاورزی در صدر متضرریــن اصلی اجرای 
موافقت نامــه پاریس قرار دارند. از ســوی دیگر 
بخش های پایین دســتی صنعت نفت نیز از این 
کاهــش ارزش تولید در امــان نخواهد ماند و با 
کاهش ارزش تولید 7/11 درصدی روبرو خواهد 
شــد.به گفته شاه حسینی، این مسائل علاوه بر 
هزینه های مســتقیم اجرای این تعهدات است. 
مطابق ســند مشــارکت ملی )NDC( کشور، 
برای اجرای کاهش 12 درصدی انتشار گازهای 

گلخانه ای، 52/5 میلیارد دلار هزینه نیاز اســت 
که تأمین آن نیز بر عهده منابع داخلی اســت. 
این همه در حالی است که موافقان پیوستن ایران 
به موافقت نامه تغییر اقلیم پاریس، معتقد هستند 
که پیوستن به این موافقت نامه نه تنها هزینه ای 
برای کشــور ندارد بلکه سودآوری نیز به دنبال 

خواهد داشت.
به گفته این کارشناس انرژی، علیرغم استدلال 
علمی و محکم مخالفان الحاق، متأسفانه صدای 
موافقان بلند اســت به طوری که چندی پیش 
ســومین نشست از هم اندیشی ملی موافقت نامه 
تغییر اقلیم پاریس برگزار شد و شرکت کنندگان 
بر الحاق ایران به موافقت نامه تغییر اقلیم پاریس 
تاکید داشــتند. این در حالی است که منتقدان 
در این هم اندیشی کرســی در اختیار نداشتند 
و درواقع، این هم اندیشــی مصداق ضرب المثل 

یک طرفه به قاضی رفتن بود.
گفتنی است، موافقت نامه تغییر اقلیم پاریس 
باهدف کاهش انتشــار گازهای گلخانه ای برای 

جلوگیــری از افزایــش 2 درجــه ای دمای کره 
زمین در نشست ســالانه کنوانسیون تغییرات 
اقلیم سازمان ملل متحد در سال 2015 میلادی 
در پاریس به تائید اولیه کشورهای عضو رسید.
طیــف منتقدان موافقت نامه تغییر اقلیم پاریس 
را بســیاری از اساتید برجســته اقلیم شناسی، 
حقوق بین الملل و کارشناسان اقتصادی تشکیل 

می دهند.
 اساتید اقلیم شناسی معتقد هستند که هنوز 
اجمــاع علمی در جهان در مــورد مبانی علمی 
موافقت نامه پاریس وجود ندارد. از ســوی دیگر 
برخلاف ادعای موافقان موافقت نامه پاریس که 
معتقد به الــزام آور نبودن این توافق هســتند، 
بســیاری از اســاتید حقوق بین الملل، معتقد 
هســتند که این موافقت نامه الزام آور اســت و 
حتــی در صورت ناتوانی یک کشــور در اجرای 
تعهدات خود، موافقت نامه فوق می تواند کشــور 
 مذکور را با چالش هایی مانند مجازات و تحریم 

روبه رو کند.

کارشناس انرژی هشدار داد:

زیانشدیدبخشنفتوکشاورزیبااجرایتوافقنامهپاریس

مشهد- خبرنگار کیهان: 
دو هزار و 26۱ واحد مسکن مهر در سطح 
خراسان رضوی با حضور وزیر راه و شهرسازی 
طی مراسمی، در شــهر جدید گلبهار مورد 

بهره برداری قرار گرفت. 
210 واحــد از این واحدهای مســکن مهر در 
شــهرهای بالای 25 هزار نفر جمعیت خراســان 
رضوی، 800 واحد در شــهرهای زیر 25 هزار نفر 
جمعیت این اســتان، 240 واحد در شــهر جدید 
بینالود و هزار و 11 واحد نیز در شهر جدید گلبهار 

ساخته شده اند. محمد اسلامی ساخت 200 هزار 
واحد مسکونی را در سطح کشور ظرف دو سال آینده 
برنامه وزارت راه و شهرسازی اعلام و بیان کرد: سهم 
خراســان رضوی از این تعداد 25 هزار واحد و هم 
اینک قراردادهای آن با پیمانکاران منعقد شده است. 
وی در ادامه بر لزوم ارتقای ســطح دسترسی 
همگانی به وســایل حمل ونقل عمومی نیز تاکید 
و بیان کرد: در این حوزه پاســخگویی مناسب به 
مطالبــات مردم را وظیفه خــود می دانیم لذا باید 
منابع مالی پروژه های حمل ونقل عمومی تامین شود. 

وی همچنیــن بر بهره بــرداری از پروژه قطار 
سریع السیر مشهد - گلبهار تا پایان فعالیت دولت 
دوازدهم تاکید و بیان کــرد: قرارداد اجرای پروژه 
آزادراه مشــهد - چناران - قوچان نیز با پیمانکار 
)آســتان قدس رضوی( منعقد شــده و اعتبارات 
آن تامین می شــود. از متولی آستان قدس رضوی 
خواســته شــده تا این نهاد به عنوان سرمایه گذار 
آزادراه چناران - قوچان تحرک بیشــتری به این 
پروژه دهد. اسلامی اضافه کرد: همچنین برنامه ریزی 
لازم برای ساخت 20 هزار واحد ظرف دو سال آتی 

در مشهد و شهرهای پیرامون آن صورت گرفت. 
همچنین علاوه  بر بهره برداری هزار و 11 واحد 
مســکن مهر با هزینه 758 هــزار میلیارد و 250 
میلیون ریال در شهر جدید گلبهار، پارک متحرک 
به مساحت 2/5 هکتار، ساختمان 600 مترمربعی 
پلیــس راهنمایی و رانندگی، دو باب مدرســه با 
زیربنای دو هــزار و 16 مترمربع، 13 هزار و 500 
مترمربع محوطه ســازی و نیــز 60 هزار مترمربع 
پیاده ســازی در محوطه مســکن مهر شهر جدید 

گلبهار افتتاح شدند. 

با حضور وزیر راه و شهرسازی

2261واحدمسکنمهردرخراسانرضویبهرهبرداریشد

تسلیت
جناب آقای دکتر محمدکاظم گلچین راد

با اندوه فراوان درگذشت مادر گرامی و بزرگوارتان را تسلیت عرض نموده و برای آن مرحومه 
علــو درجات و رحمت الهی و بــرای جنابعالی و خانواده معظم تان صبر و شــکیبایی از درگاه 

ایزد منان مسئلت می نمائیم.
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